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Potápi Árpád János: a kormánynak mindenhol fontosak a diaszpórában élő 

magyarok 
2024. február 24. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Körkép.sk, Vajma.info 

A kormánynak mindenhol fontosak a diaszpórában élő magyarok - mondta a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikai államtitkára szombaton a Ciprusi-Magyar Baráti és 

Kulturális Kapcsolatok Társasága Hirokitíában tartott rendezvényéről az MTI-nek telefonon 

nyilatkozva. Potápi Árpád János úgy fogalmazott: jó látni azt, hogyan alakul a diaszpórában 

élő közösségek élete a nagyvilágban, akár Európában, akár a tengeren túl. Tapasztalatai szerint 

nagy jelentősége van a mintegy 2,5 milliós magyarságot jelentő diaszpóra, mint nemzetrész 

megőrzésének. Közölte: 50-60 éve lehet beszélni ciprusi magyarságról, amely nagyrészt vegyes 

házasságoknak köszönhetően alakult ki. A ciprusi magyar közösség élete az elmúlt években, 

évtizedekben egyre aktívabb lett, 2013-ban előbb Nicosiában hoztak létre hétvégi magyar 

iskolát, amelyet Páfoszon és Limassolban követtek újabbak, nemsokára pedig Larnakán is 

beindul a hétvégi magyar oktatás - mondta az államtitkár. 

 

AM: a határon túli magyar borászok is számíthatnak az anyaország támogatására 
2024. február 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Az Agrárminisztérium kiemelt figyelmet fordít a történelmi magyar borvidékek fejlesztésére és 

a külhoni magyar borászok közösségének támogatására - jelentette ki Nagy István tárcavezető, 

pénteken, Székelyhídon az Erdélyi Magyar Borászok Egyesületének székházátadási 

ünnepségén a tárca MTI-nek küldött pénteki közleménye szerint. Az agrárminiszter a 

rendezvényen arról beszélt, hogy a tárca a különböző szakmai programjai révén immáron több 

mint egy évtizede támogatja a külhoni magyarság meghatározó részét kitevő gazdálkodókat. A 

2012 óta futó és egyre bővülő szakmai és pénzügyi segítséget nyújtó programok mára a teljes 

Kárpát-medencét lefedő agrárkapcsolati hálónak köszönhetően a határon túli magyarok 

tízezreinek a szülőföldön való boldogulásához járulunk hozzá. Emellett kiemelt figyelem övezi 

a történelmi magyar borvidékek fejlesztését és a külhoni magyar borászok közösségének 

támogatását. Ennek a gondolatnak a jegyében született meg öt évvel ezelőtt a Schams Ferenc 

Terv is - fűzte hozzá. 

 

Az Erdélyi Magyar Szövetség helyi választási koalíciókat is kötne az RMDSZ-szel 
2024. február 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Krónika, maszol.ro 

Az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) helyi választási koalíciókat is kötne a Romániai Magyar 

Demokrata Szövetséggel (RMDSZ) a romániai helyhatósági választások előtt - jelentette ki 

Zakariás Zoltán pártelnök a Krónika közéleti portálnak nyilatkozva. Az erdélyi politikus - aki 

négy éve az RMDSZ-szel kötött együttműködés révén szerzett román parlamenti képviselői 

mandátumot - elmondta: azért szeretnének több erdélyi és partiumi településen választási 
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koalíciót kötni az RMDSZ-szel, hogy eredményesebben lehessen képviselni a magyar 

érdekeket. A Magyar Polgári Párt (MPP) és az Erdélyi Magyar Néppárt (EMNP) fúziójából 

létrejött politikai alakulat, valamint az RMDSZ vezetése között zajlik az egyeztetés a négy 

romániai választáson való együttműködésről. Ezt várhatóan március elején, 

keretmegállapodással zárják le. Zakariás Zoltán elmondta: a megállapodás a helyhatósági 

választásokra is vonatkozna, optimális megoldást akarnak találni az egyedi helyzetekre a 

magyar képviselet erősítése érdekében. 

                     
Marcel Ciolacu Marosvásárhelyen: „Romániában soha nem lesz Székelyföld” 
2024. február 23. – maszol.ro, Krónika, szekelyhon.ro, Ma7.sk 

Romániában soha nem lesz Székelyföld, nem adja el senki Erdélyt és nem lesznek elmozdítva 

az országhatárok – hangsúlyozta pénteken Marosvásárhelyen Marcel Ciolacu miniszterelnök, 

a Szociáldemokrata Párt (PSD) elnöke. A politikus a PSD Maros megyei szervezetének tisztújító 

gyűlésén vett részt, ahol közölte, az Európai Unió és NATO tagjai vagyunk, így „nem fog elvenni 

Romániától senki semmit”. A politikus beszédében azt javasolta a Maros megyei szervezet 

tagjainak, hogy ahhoz, hogy a választásokon győztesként kerüljenek ki, fogjanak össze, 

lépjenek koalícióra, ha szükséges. Mint mondta, nem egy másik (adott esetben magyar 

nemzetiségű) román ellen, hanem annak érdekében kell összefogni, hogy egy jobb városgazdát 

vagy jobb megyei tanácselnököt válasszanak. Arra a kérdésre, hogy kit indít a 

Szociáldemokrata Párt a marosvásárhelyi polgármesteri tisztségért, Dumitrița Gliga megyei 

pártelnök kijelentette, egyelőre nem döntöttek a jelölt személyéről, előbb arról szeretnének 

meggyőződni, hogy a koalícióra érdemes pártok komolyan gondolják az összefogást vagy sem, 

és hogy a megye lakosságának ínyére lenne ez vagy sem. 

 

Ostobaságnak nevezte Székelyföld autonómiáját Marcel Ciolacu Csíkszeredában 
2024. február 24. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Marcel Ciolacu miniszterelnök, a Szociáldemokrata Párt (PSD) elnöke kijelentette szombaton 

a PSD Hargita megyei szervezetének választási ülésén, hogy soha nem fogadja el olyan 

törvények támogatását, amelyek előnyben részesítenék valamely romániai etnikai közösség 

tagjait. ,,Soha nem fogadom el a túlzásokat. Soha nem fogadom el, hogy Romániában olyan 

törvények legyenek, amelyek bizonyos más etnikumú romániaiakat előnyben részesítenek. 

Mindannyian egyenlőek vagyunk, tisztelnünk kell egymást. Abban az esetben, ha nem 

tiszteljük egymást, a jogrendnek kell érvényesülnie, mert így működik a demokrácia, nincs 

anarchia” – fogalmazott a kormányfő. Úgy vélekedett, az etnikai alapú autonómia témája a 

választási kampányok idején szokott megjelenni a közbeszédben. 
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Tánczos Barna „megleckéztette” történelemből a Székelyföld létezését kétségbe 

vonó román kormányfőt  
2024. február 24. – Krónika, szekelyhon.ro 

Székelyföld volt, van és lesz – reagált Tánczos Barna szenátor Marcel Ciolacu miniszterelnök 

kijelentésére, miszerint sosem lesz „semmilyen Székelyföld” Romániában. A politikus 

személyesen fel is világosította a kormányfőt, akinek ugyanakkor üzent Csoma Botond 

parlamenti képviselő is. Az RMDSZ Hargita megyei törvényhozója szombaton közösségi 

oldalán számolt be arról, hogy a nap folyamán vendégül látta Madéfalván a román kormányfőt. 

Tánczos azzal indokolta Ciolacu meghívását, hogy a miniszterelnök előző nap 

Marosvásárhelyen, egy toleranciáról szóló beszédében egy „félresikerült mondattal” azt 

állította, hogy Székelyföld soha nem fog létezni. „Ennek az apropóján hívtam meg, és köszönöm 

a miniszterelnök úrnak, hogy elfogadta a meghívásomat. Beszélhettünk arról, hogy Székelyföld 

létezett, létezik és létezni fog” – jelentette ki videós bejelentkezésében a székelyföldi szenátor. 

Tánczos Barna közölte, szót ejtettek az autonómiáról is, amelyért a székelyek annyit küzdöttek, 

és amelyet éppen Madéfalván veszítettek el. „A miniszterelnök úr úgy tudja, hogy többet soha 

nem lesz székely autonómia. 

 

Ciolacu Kovászna megyében: „Székelyföldnek soha, de soha nem lesz 

autonómiája!” 
2024. február 24. – Krónika, szekelyhon.ro 

Székelyföldnek soha nem lesz autonómiája – jelentette ki Marcel Ciolacu miniszterelnök, a 

Szociáldemokrata Párt (PSD) elnöke szombaton Kovászna megyei látogatásán. 

„Székelyföldnek soha, de soha nem lesz autonómiája! Elmagyarázom, hogy miért. Először is, 

amikor volt autonómiájuk, nem mi, románok adtuk meg nekik. Mi több, nem is mi, románok 

vettük el tőlük” – idézte az Agerpres Ciolacut. „Nem értem, hol hibázunk, miért harcolunk 

egymással, tekintve, hogy történelmünk során soha nem harcoltunk a székelyekkel és a 

székelyek sem harcoltak soha a románokkal. Ha valaha igazságtalanság érte őket, azt vagy a 

szászoktól, vagy a magyaroktól szenvedték el. Én azt tudom, hogy mi együtt harcoltunk Mihai 

Viteazul zászlaja alatt. Talán jobban el kellene magyaráznunk gyermekeinknek a történelmet, 

mielőtt kövekkel dobálnánk egymást” – mondta Ciolacu. A miniszterelnök értetlenségét fejezte 

ki amiatt, hogy „a székelyek gyerekei nem tanulnak románul”. 

 

Nyolcvanöt év után ismét visszakerülhet Máramarossziget főterére az egykori 

Szűz Mária szobor hasonmása 
2024. február 23. – maszol.ro 

Közel egy évtizede fogalmazódott meg a máramarosszigeti magyar közösségben az igény, hogy 

helyreállítsák annak a Szűz Mária szobornak a hasonmását, ami egykor a római katolikus 

templom előtti téren állt. Az egyik fő kezdeményezője a helyi római katolikus plébánia volt, 

amihez civil szervezetek aláírásgyűjtési akcióval kapcsolódtak be. Sajnálatos módon a 
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helyreállítás magas költségeire való tekintettel nem tudták megvalósítani a céljukat. Most, 

hogy a város polgármestere, Moldovan Vasile bejelentette a főtéri park felújítási munkálatait, 

ígéretet tett, hogy helyreállítja a szobrot. 

 

Kezdődik a pályázati nagyüzem: Háromszéken több millió lejt hívhatnak el civilek 

és egyházak 
2024. február 23. – maszol.ro 

A háromszéki önkormányzat meghirdette a civil szervezeteknek és egyházaknak szóló pályázati 

kiírásait. Március 22-ig, nyolc kategóriában, összesen 3,2 millió lejes pénzkeretre lehet 

projekteket benyújtani. Civil szervezetek, egyházak, ifjúsági és diákszervezetek, sportolók és 

egyesületek igényelhetnek támogatást többek között kulturális és szabadidős programok-, 

rendezvények szervezésére-, kiadványok megjelentetésére-, népviselet-, örökségvédelmi és 

sportprojektek résztámogatására-, valamint egyházi ingatlanok karbantartására és 

restaurálására. Tamás Sándor háromszéki tanácselnök szerint folyamatosan nő az igény a civil 

szervezetek és egyházak részéről a megyei önkormányzat pályázatai iránt, melyek kiemelt célja 

a közösségépítés, tartalmas programok, rendezvények biztosítása a vidéki településeken. 

 

Kell egy bizonyos érettség ahhoz, hogy az ember románul vagy magyarul tanuljon  
2024. február 23. – szekelyhon.ro 

Közkívánatra – már harmadik alkalommal – felső korhatár nélkül lehet jelentkezni román és 

magyar nyelvtanfolyamokra Sepsiszentgyörgyön. 35 év fölött is egyre többen éreznek rá arra, 

hogy mennyire fontos szót érteni a többségi vagy kisebbségi közösséggel. Sepsiszentgyörgy 

polgármesteri hivatala 2021-ben indította el a kedvezményes román és magyar 

nyelvtanfolyamokat azok számára, akik hajlandók erőfeszítéseket tenni azért, hogy beszéljék a 

város másik közösségének, illetve az államnak a nyelvét. Bár a polgármesteri hivatal eredetileg 

a 18–35 éves korcsoportnak szánta a Babeș-Bolyai Tudományegyetemmel közösen 

lebonyolított nyelvtanfolyamokat – ezért is az Ifjúsági iroda szervezésében került és kerül sor 

rájuk –, közkívánatra eltörölte a felső korhatárt, így mindenki számára elérhetővé vált a 

támogatott nyelvtanfolyamokon való részvétel. 

 

Próbavizsga: románból és matekból is gyengén teljesítettek a nyolcadikosok 

Hargita megyében 
2024. február 23. – maszol.ro 

Nem sikerült túl jól a Hargita megyei nyolcadikosok próbavizsgája, ugyanis román nyelv és 

irodalomból a diákok csupán 38,77 százaléka ért el ötösnél nagyobb jegyet. Matematikából a 

vizsgázók 38,31 százaléka, anyanyelvből pedig 85,92 százalékuk kapott átmenő osztályzatot – 

közölte a Hargita Megyei Tanfelügyelőség. Hargita megyében 2892 tanuló jelentkezett a 

próbavizsgára, ebből a román vizsgán 2742-en vettek részt (150-en hiányoztak), a matek 

próbavizsgán valamivel többen hiányoztak (154), így csak 2739-en voltak jelen. A magyar 
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próbavizsgára 2482 nyolcadikos diákot írtak fel, 138-an hiányoztak, így 2344-en vettek részt a 

megmérettetésen. A megyében egyetlen tanulót sem zártak ki a próbákról. 

 

Szabálytalan a Tamási Áron Gimnázium diákotthon építkezési engedélye 
2024. február 23. – szekelyhon.ro 

Általános ellenőrzést kért Hargita Megye Tanácsa az alárendeltségébe tartozó főépítészi 

igazgatóságától a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium részben leomlott diákotthona 

kapcsán a vonatkozó törvénykezéseknek téve eleget – adja hírül közleményében a megyei 

önkormányzat sajtóirodája. Mint írják az engedélyezés alapjául szolgáló dokumentáció nem 

felel meg a jogszabályoknak, a módosított és kiegészített 50/1991-es számú törvény 

rendelkezéseinek. Az erről készült jelentést Hargita Megye Prefektusi Hivatalához és az 

országos építésfelügyelethez (Inspectoratul de Stat în Construcții) juttatták el. Hargita Megye 

Tanácsa az építésfelügyelethez fordult azzal a javaslattal, hogy újraindítsa az engedélyezési 

eljárást a diákotthon teljes újjáépítésére – olvasható még a tájékoztatásban. 

 

Születésének évfordulóján Mátyás királyra emlékeztek Kolozsváron  
2024. február 23. – MTI, Krónika 

Mátyás királyra emlékeztek pénteken szülővárosában, Kolozsváron születésének 581. 

évfordulóján. A magyar szervezetek díjátadóval, gyerekprogramokkal és koszorúzással 

tisztelegtek az uralkodó emléke előtt. „A mai különleges nap, hiszen 581 éve, hogy Mátyás király 

kincses városunkban született” – mondta köszöntőjében Azzola Katalin, a Romániai Magyar 

Demokrata Szövetség (RMDSZ) kolozsvári elnöke a Vallásszabadság Házában tartott 

megemlékező ünnepségen. Hangsúlyozta: Mátyás király a magyar történelem kiemelkedő 

alakja, aki az európai történelemben is fontos szerepet játszott. „Igazságos, a népéhez hűséges 

vezető volt, ilyen vezetőkre van ma is szükség” – mondta. Hozzátette, hogy példáját követve az 

erdélyi magyar politikusoknak is mindent meg kell tenni a közösség, a jobb jövő érdekében, 

ehhez pedig a magyar értékeket és érdekeket szem előtt tartó képviseletre van szükség. 

 

Az SZNT kéri a székelyföldi magyar polgármestereket, hogy március 10-én tűzzék 

ki a polgármesteri hivatalokra a székely zászlót 
2024. február 23. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Idén is megszervezi megemlékező nagygyűlését és felvonulását március 10-én, a székely 

szabadság napján Marosvásárhelyen a Székely Nemzeti Tanács (SZNT) – közölte pénteken az 

MTI-vel a szervezet elnöke. Izsák Balázs kifogásolta, hogy a láttamozó bizottság pénteki ülésére 

nem engedték be a szervezőket. Az SZNT elnöke az MTI-nek nyilatkozva elmondta: pénteken 

először fordult elő a marosvásárhelyi rendezvény történetében, hogy a szervezőket és a sajtót 

nem engedték be a hatóságok képviselőiből álló láttamozó bizottság ülésére. Soós Zoltán 

marosvásárhelyi polgármester az Agerpres hírügynökségnek úgy nyilatkozott: a csendőrség 

kérésének tett eleget, amikor az ülésen csak a bizottság tagjai – a polgármester, a főjegyző, a 

csendőrség és a rendőrség képviselői – vehettek részt. „A szervezők részvétele a láttamozó 

E
rd

é
ly

 

https://szekelyhon.ro/aktualis/szabalytalan-a-tamasi-aron-gimnazium-diakotthon-epitkezesi-engedelye
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/szuletesenek-evfordulojan-matyas-kiralyra-emlekeztek-kolozsvaron
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/az-sznt-keri-a-szekelyfoldi-magyar-polgarmestereket-hogy-marcius-10-en-tuzzek-ki-a-polgarmesteri-hivatalokra-a-szekely-zaszlot
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/az-sznt-keri-a-szekelyfoldi-magyar-polgarmestereket-hogy-marcius-10-en-tuzzek-ki-a-polgarmesteri-hivatalokra-a-szekely-zaszlot


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. február 26. 

 

 

bizottság ülésén szokásjog volt Marosvásárhelyen, de nem volt törvényes” – idézte a román 

hírügynökség a polgármestert. 

 

Nagybánya és Nagyvárad sem tartozik Erdélyhez – eligazítás a történelmi régiók 

nevének helyes használatához  
2024. február 24. – Krónika 

Nagybánya nem Erdélyben van, hanem a Bányavidékhez tartozik, Nagyvárad sem Erdély, 

hanem a Partium része – hívta fel a történelmi régiók pontos megjelölésének fontosságára a 

figyelmet Dávid Lajos, a nagybányai magyarság közösségi intézményének, a Teleki Magyar 

Háznak a vezetője. „Nagybánya NEM Erdélyben van, de nem is a történelmi Partiumban. Ha 

pontosan akarunk fogalmazni: Nagybánya a szatmári Bányavidék része. A napokban szaladtam 

bele Thurzó Zoltán zongoraművész hasonló megosztásába, ahol pár évvel ezelőtt Nagyvárad 

vonatkozásában pontosított („Nagyvárad NEM Erdélyben van”) Aztán elmosolyodtam, amikor 

a Partium kapcsán (ahová Nagyvárad tartozik) Szatmár megyét és Nagybányát is a Részekhez 

sorolta. Pedig – ahogyan a történelmi hűséghez ragaszkodva Balogh Béla nyugalmazott 

nagybányai levéltáros is nem egyszer megírta – NEM tartozik hozzá” – fogalmazott a közösségi 

oldalon posztolt bejegyzésében Dávid Lajos. 

 

A román szavazókénál magasabb arányú magyar részvételt szeretne az RMDSZ a 

júniusi választásokon  
2024. február 24. – Krónika 

Hogyan készül az RMDSZ a június 9-én sorra kerülő helyhatósági és európai parlamenti 

választásokra? Hogyan döntenek a polgármester- és a helyi önkormányzati 

képviselőjelöltekről? A többségében románok lakta erdélyi településeken meg lehet őrizni a 

magyar alpolgármestereket? Az RMDSZ-ben hogyan látják az Erdélyi Magyar Szövetséggel 

kiépítendő választási együttműködést? A szövetség választási stratégiáját Horváth Annával, az 

RMDSZ önkormányzatokért felelős ügyvezető alelnökével vették számba. A román ellenzéki 

pártok keményen ellenzik a helyhatósági és az európai parlamenti választások összevonását, az 

RMDSZ szerint azonban a június 9-én sorra kerülő közös voks semmin nem változtat. Horváth 

Anna, az RMDSZ önkormányzatokért felelős ügyvezető alelnöke a Krónikának úgy 

fogalmazott, a két választás összevonásától függetlenül a tét ugyanaz marad. 

 

Kitelepített erdélyi földbirtokosok emlékszobáját adják át a Maros megyei 

Kutyfalván a Degenfeld-kastélyban  
2024. február 25. – Krónika 

Kitelepített erdélyi földbirtokosok emlékszobáját adják át a Maros megyei Kutyfalván a 

Degenfeld-kastélyban március 2-án, szombaton 14 órától – szerepel a Kutyfalvi Degenfeld-

kastély és az Asociația AntePortum Egyesület által létrehozott eseményleírásban a közösségi 

oldalon. A kutyfalvi Degenfeld-kastélyban berendezett emlékszobákat a kitelepítés 75. 

évfordulója alkalmából tartják. A szobák körbejárásával lehetőség nyílik megismerni az erdélyi 
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magyar nemesség 20. századi történetét. Az interaktív kiállítás egy adioguide segítségével teszi 

még átélhetőbbé az eseményeket. A tárlat bemutatja, milyen környezetben élt a két világháború 

közötti időszakban az erdélyi magyar nemesség, hogyan zajlott a kitelepítés, és milyen volt egy 

kényszerlakhely. A kezdeményezés főtámogatója a Nemzetpolitikai Államtitkárság és a Bethlen 

Gábor Alapkezelő Zrt. 

 

Ciolacu a porcelánboltban  
2024. február 25. – Gazda Árpád – Krónika 

A Krónika véleménycikkében Gazda Árpád arról írt, hogy „Traian Băsescu, Victor Ponta, de 

még Klaus Iohannis is próbált legalább valami halvány gesztust tenni, amikor Székelyföldre 

látogatott. Próbált valami olyant is mondani, ami a remény pislákolását fenntartotta a magyar 

közösségben. Ciolacu nem. Ő a felhozott történelmi példáival is csak azt demonstrálta, hogy a 

helyzet megértése is távol áll tőle. Ő a kommunista, hazafias tudatmódosítás igazi, és büszkén 

vállalt terméke, akit a tények különösebben nem zavarnak”. A szerző hozzátette: „A tény, hogy 

ilyen siralmasan sikerült a miniszterelnök székelyföldi látogatása, tulajdonképpen az RMDSZ 

malmára hajtja a vizet a választási évben. Lám, ilyenek a bukaresti politikusok. Őket akarjátok? 

Ezeknél még mi is jobbak vagyunk – mondhatják”.  

 
Berényi József vezeti a Magyar Szövetség Európai Parlamenti képviselő-listáját 
2024. február 24. – Felvidék.ma, Körkép.sk 

Mint Forró Krisztián, a Magyar Szövetség elnöke a sajtótájékoztatón a listaállítással 

kapcsolatban kifejtette: „olyan listát állítottunk össze, ahol helyet és teret kapnak felkészült 

politikusok, akik már bizonyítottak a múltban s ugyanúgy a szakmaiság is megjelenik a listán, 

s emellett megjelennek új, fiatal képviselőjelöltek is, akiknek alkalmuk van bizonyítani 

rátermettségüket.” Berényi József személyében felkészült politikus vezeti a tizenöt fős listát – 

húzta alá Forró Krisztián. “Más működést szeretnénk az Unión belül, illetve visszatérni 

azokhoz a gyökerekhez, ahonnan az Unió elindult. A nemzeti kisebbségek és nemzeti 

közösségek esetében sajnos a Van der Leyen vezette Európai Bizottság visszautasította a 

Minority Safepack kezdeményezését, amit elfogadhatatlannak tartunk.” – mondta Berényi 

József. 

 

Patasi Ilona: A kormánynak a hazai mezőgazdaságot kell támogatnia! 
2024. február 23. – Ma7.sk 

Az európai uniós mezőgazdasági jogszabályok módosításával kapcsolatos követelések már a 

brüsszeli asztalon vannak. Már az Európai Bizottság is úgy látja, hogy ezt meg kell tenniük, 

főleg, ami a zöldítés programját, az adminisztrációs terhek egyszerűsítését, és az ellenőrzések 

végzését érinti. “Itt, Dél-Szlovákiában a helyi önkormányzatok nagyon nagy összegű földadót 

vetnek ki a termelőkre. Ennek nagyságát a föld minősége alapján állapítják meg, de van, ahol 

ez hektáronként a 60 eurót is eléri, miközben a szlovákiai átlag 28 euró/hektár.” – mondta 
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Patasi Ilona, a Szlovákiai Agrárkamara elnöke. A magyar Agrárminisztérium a Kárpát-

medencei gazdász szervezetek falugazdászi mozgalmára támogatást biztosít. Az ő 

tevékenységüket az Agrárkamara koordinálja. A határ menti régiókban ők segítik a gazdák 

munkáját, segítenek az adminisztráció terén is. 15 falugazdászunk van.  

 

Miért fontos az államfőválasztás a magyaroknak? 
2024. február 23. – Ma7.sk 

Ha sorra vesszük a tizenegy jelöltet, felvidéki magyarként nem igényel hosszas töprengést, ki 

az, aki leginkább meghallja, megérti a közösségünk problémáit. Nyilvánvalóan az, aki közülünk 

való. A kisebbségi politizálás nem túl bonyolult egyszeregye így hangzik, arra szavazunk, aki 

minket képvisel, a sajátunkra. Célunk, hogy a második fordulóba jutott jelöltek valamelyikével 

képes-e politikai alkut elérni Forró Krisztián. Ha az ellenzéki jelölt támogatásával kerülne a 

Grassalkovich-palotába, akkor legfeljebb azt várhatnánk tőle, hogy elődjénél szebb 

magyarsággal mondjon „keszenemet” a voksainkért. A kormánypártok által támogatott 

jelölttel (értsd Peter Pellegrini) viszont konkrétumokról lehetne tárgyalni a második körös 

támogatásért. 

 

A Csáky-Dessewffy-palotában mutatkoznak be a gömöri kézművesek 
2024. február 23. – Ma7.sk 

A Gömöri Kézművesek Társulása alkotásait bemutató népművészeti kiállítás nyílt Kassán, a 

Magyarország főkonzulátusának helyet adó Csáky-Dessewffy-palotában. A kiállításon a 

Gömöri Kézművesek Társulásának 29 kézművese mutatkozik be, alkotásaikkal a látogatók elé 

tárva a gömöri világ sokszínűségét, tarkaságát. Fafaragók, keramikusok, bőrművesek, 

selyemfestők, csuhéfonók, hímzők, csipkeverők, gyöngyékszerkészítők, kádárok, harangöntők, 

fémöntők, kolompkészítők, ékszerkészítők és kosárfonók munkáit tekinthetik meg, aki 

ellátogatnak a Csáky-Dessewffy-palotába. A megnyitón Hetey Ágota főkonzul örömét fejezte 

ki, hogy a palota adhat helyet ennek a kiállításnak. 

 

Döntött a Magyar Szövetség, kiket indít az EP-választáson 
2024. február 24. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Körkép.sk 

Szombaton az Országos Tanács ülésén döntés született a Magyar Szövetség európai parlamenti 

listájáról. A lista első három jelöltje megerősítetten Berényi József, Pandy Péter és Orosz Örs. 

A kampányban felhívják a figyelmet a magyar közösség megoldatlan problémáira, amilyen az 

állampolgársági törvény kérdése, a Beneš-dekrétumok utólagos alkalmazása. Fontosnak 

nevezte, hogy a déli régiók azonos elbírálást kapjanak az országon belül. Az OT-n állást 

foglaltak aktuális politikai kérdésekben. Kiállnak a gazdák mellett, elutasítják az erőszakos 

bűncselekmények elévülési idejének lerövidítését. Továbbá üdvözlik a szlovák-magyar 

államközi kapcsolatok javulását és örömüket fejezték ki Horony Ákos kisebbségi 

kormánybiztosi kinevezése kapcsán. 
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Elhunyt a kiváló rózsanemesítő 
2024. február 24. – Ma7.sk 

Győry Attila író és a Családi Könyvklub vezetője közösségi oldalán tudatta a szomorú hírt, hogy 

életének 89. évében elhunyt édesapja, Győry Szilveszter, akit mindenki az egyik legkiválóbb 

rózsanemesítőként ismert nemcsak Dunaszerdahelyen, ahol évtizedek óta élt, hanem az 

országban, sőt a határon túl is. Dunaszerdahelyen évekkel ezelőtt kialakítottak egy rózsaparkot 

is a belvárosban, ahol az általa nemesített fajtákkal találkozhatnak az odalátogatók. Egy-egy 

általa kinemesített új fajtának olyan nevet választott, amely valamiképp érzelmileg is kötődött 

hozzá. Kedvelt írók és költők, a csallóközi mondavilág jellegzetes alakjai, tudósemberek, de 

olykor tragikus eseményekre emlékeztető megnevezések. 

 

Gyimesi György: Azért fogok harcolni az elnökségben, hogy végre kiálljunk valami 

mellett 
2024. február 24. – Körkép.sk 

Gyimesi elmondása szerint a pártban mindennapos vita tárgya, hogy milyen irányba haladjon 

tovább a párt. Míg Forró Krisztián pártelnök a Magyar Szövetséget centrista pártként képzeli 

el, amely elsősorban Dél- és Kelet-Szlovákia problémáira összpontosít, Gyimesi úgy véli, mivel 

a választói bázis zöme konzervatív világlátású, elvárja, hogy a párt ezekre a témákra is 

reagáljon. Ilyen téma például szerinte az orosz-ukrán háború, a szlovák egészségügy helyzete, 

vagy a szuverenista-globalista szembenállás. „Múlt héten volt elnökségi ülésünk, ahol a 16 tagú 

testületből egyetlen ember sem állt Ivan Korčok mellett. Így ha valaki azt kommunikálja, hogy 

nem tudjuk, kit fogunk támogatni a második körben, az nem teljesen felel meg a valóságnak.” 

– szögezte le. 

 

Ha most lenne az államfőválasztás, Pellegrini győzne 
2024. február 25. – Ma7.sk, Új Szó, Körkép.sk 

A szlovák parlament elnöke, Peter Pellegrini biztos befutónak látszik a köztársaságielnök-

választáson. Legalábbis ez derül ki a Focus közvéleménykutató intézetnek a Markíza tévé 

Testre szabva (Na telo) című politikai vitaműsora megbízásából készített felméréséből. 

Pellegrini a voksok 54,9 százalékát szerezné meg. A második helyen Ivan Korčok végezne, 45,1 

százalékkal. Forró Krisztián, a Magyar Szövetség jelöltje a voksok 3,1 százalékát szerezné meg. 

A Focus a felmérést egy 1025 főből álló reprezentációs mintán végezte, február 14 és 21 között. 

 

Móra Ferenc és az ő kirepítő fészke 
2024. február 25. – Ma7.sk 

Tartalmas előadással emlékezett meg Móra Ferenc halálának 90. évfordulójáról a Pósa Lajos 

Társaság, amely az év folyamán a Móra Ferenc vándorkiállítást is szeretné bemutatni 

Rimaszombatban. A társaság által szervezett Légy Lámpás esték legutóbbi előadásán Móra 

Ferencről, családjáról, kiskunfélegyházi életéről, szülővárosához való kötődéséről, az író 

kultuszáról, valamint Pósa Lajos és Móra Ferenc barátságáról is szó volt. A két írástudó Dankó 
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Pista cigányzenész temetésén találkozott először. Móra Ferenc Az Én Újságom című lap állandó 

munkatársa lett, és 1905-től egészen 1922-ig jelentek meg írásai a Pósa által szerkesztett 

lapban.  
 

18. alkalommal osztották ki a Jókai-díjat Komáromban 
2024. február 25. – Felvidék.ma 

A Jókai Közművelődési és Múzeum Egyesület és a Falvak Kultúrájáért Alapítvány 2006 óta 

közösen hirdeti meg a Jókai-díj pályázatát, melynek idei ünnepélyes átadására a komáromi 

Tiszti pavilon dísztermében került sor február 25-én, Jókai Mór születésének 199. évfordulója 

és a magyar széppróza napja alkalmából. Az idei téma Nemzeti dalaink, a Himnusz és a Szózat 

párhuzamos története. Keszegh Margit, a Jókai Egyesült elnöke elmondta, a Jókai-díj az elmúlt 

években elkerült Magyarországra, Szlovéniába, Délvidékre, Erdélybe, Vajdaságba és van 

díjazott Felvidékről, sőt Komáromból is. 

 

Korčok igen vagy nem? Bonyolódik az államfőválasztás második fordulója a 

Magyar Szövetségen belül 
2024. február 25. – Körkép.sk 

Mást mond Forró, Gyimesi és Berényi az államfőválasztás második fordulójával kapcsolatban. 

Gyimesi György Korčok kategorikus elutasításával következetesen azt mondja, amiben a 

Szövetség már tavaly szeptemberben megegyezett. Forró ellenben nyitva hagyja Korčok 

támogatásának lehetőségét, Berényi szerint pedig az is lehet, hogy a második forduló előtti 

döntést a választóikra bízzák. Amivel valójában Ivan Korčok esélyeit növelik. Ivan Korčokkal 

kapcsolatban Forró Krisztián hozzátette azt is, hogy neki „nagyot kell alakítania, hogy meg 

tudja szólítani a szlovákiai magyarokat”. 

                       
Megkezdi a kormányalakítási konzultációkat Vučić 
2024. február 26. –PannonRTV 

Aleksandar Vučić ma megkezdi az egyeztetéseket a leendő szerb kormányról, a miniszterelnök-

jelöltről. Elsőként 8:30-kor Az albánok politikai harca folytatódik – Shaip Kamberi nevű 

listával, majd 9:45-kor az Orosz Párt - Slobodan Nikolić - választási listával egyeztetnek. A 

szerb elnök a Szerbiai RTV vendégeként bejelentette, hogy február 26-tól megkezdi a 

konzultációkat a Szerbiai Képviselőház és a kormány megalakításáról az alkotmánynak és a 

szerb elnökről szóló törvénynek megfelelően mindazokkal, akik beszélni akarnak. Utána 

készen állok a kinevezésre, tette hozzá Vučić. 
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Dr. Pásztor Bálint: Fontos döntések hete mögöttünk, jelentős események hete 

előttünk 
2024. február 25. – PannonRTV 

A VMSZ megbízott elnöke Facebook-bejegyzésében írt erről. Holnap az Országházban 

Magyarország köztársasági elnökének megválasztásán és eskütételén vesz részt, kedden a szerb 

államfővel tárgyal, szombaton pedig a VMSZ XX., Tisztújító Közgyűlését tartják Zentán, 

amelyen megválasztásra kerül a párt elnöke és Tanácsa. Az elmúlt hetet is összegezte: hétfőn 

ülésezett a VMSZ Elnöksége és Tanácsa, ahol fontos előkészítő döntések születtek a koalíciós 

tárgyalások megkezdése és a VMSZ közelgő közgyűlésének vonatkozásában is, ugyanis a két 

testület elfogadta a több mint 10 oldalas, az élet minden területére kiterjedő koalíciós szerződés 

tervezetét, valamint a közgyűlésre beterjesztendő jelöltlistát. Köszönöm, hogy a VMSZ mind a 

25 községi-, körzeti-, városi szervezete engem jelölt a pártelnöki tisztségre! - írta dr. Pásztor 

Bálint. 

 

Első ülését tartotta a FUEN Magyar Közösségek Munkacsoportja Lendván 
2024. február 24. – PannonRTV 

Az ülésen Kovács Elvira is részt vett. A Vajdasági Magyar Szövetség politikusa az eseményről 

Facebook-posztjában számolt be, amelyben kifejtette, az első ülésen a munkacsoport 

irányelveit határozták meg, de kiemelt témaként szerepelt a közelgő európai parlamenti 

választás és a magyar uniós elnökség is. A határon túli magyar közösségek, politikusok 

együttműködése mindig fontos volt számomra, hiszen a tapasztalatainkat, tudásunkat adjuk át 

egymásnak, ezzel is erősítve a magyar identitást - zárja gondolatait Kovács Elvira. 

 

Jogászkonferencia Palicson 
2024. február 24. – PannonRTV 

Határtalan kisebbségi jogvédelem címmel tartanak jogász konferenciát Palicson. Az eseményt 

a Vajdasági Magyar Jogász Egylet a magyarországi Kisebbségi Jogvédő Intézettel karöltve 

szervezte meg. Megtelt jogászokkal és ügyvédekkel a palicsi Magyar Művelődési Központ 

épülete a Határtalan kisebbségi jogvédelem elnevezésű jogászkonferencián. Többen visszatérő 

résztvevői a tanácskozásnak. Vanja Calbert, jogász: „Nekem ez egy fontos téma mint itt élő 

magyar jogász, hogy tudjam, hogy értesüljek a fejleményekről, az új helyzetekről ami a külhoni 

országokban, a külhoni magyarokkal kapcsolatban történik. Illetve, hogy megosszam az én 

véleményemet, saját tapasztalatomat a Vajdaságban élő magyar jogászok, illetve a magyar 

kisebbség helyzetéről.” 

 

Itthon vagyok otthon - ifjúsági konferencia Zentán 
2024. február 24. – Magyarszo.rs 

Itthon vagyok otthon elnevezéssel ifjúsági konferenciát tartottak ma Zentán. Az esemény a 

zentai VMSZ Ifjúsági Fórum, a budavári Közösen Vízivárosért Egyesület, valamint a Paksi 

Ifjúságért Egyesület szervezésében valósult meg. A konferencia központi témája az 
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önkéntesség, az ifjúsági civilszervezet működésének és munkájának az ismertetése, valamint 

az itthon maradás népszerűsítése a fiatalság körében. Szondi-Herfert Nóra, alelnök, Zentai 

VMSZ Ifjúsági Fórum: „Tapasztalatom szerint a fiatalok nagyon passzívak a 

civilszervezetekhez való csatlakozásban, az okát sajnos nem tudom. Ezért is szerveztük meg ezt 

a konferenciát, hogy külföldről hozott tapasztalatokat meghallgassunk, megosszuk a mi 

tapasztalatainkat és ezáltal valami pozitívat tudunk hazavinni.” 

 

Tiszakálmánfalva alapításának 140. évfordulóját ünnepelték 
2024. február 25. – Magyarszo.rs 

A falunapot 24. alkalommal szervezték meg. A rendezvényt hagyományosan alkalmi műsor 

színesítette. A Dél-Bácska körzetben található Tiszakálmánfalva települést 1884-ben a 

Felsőkabol határában lévő Grahova nevű erdő kivágása után hozták létre új magyar telepként. 

Magyar nevét az egykori magyar miniszterelnökről Tisza Kálmánról kapta. A jelenleg 

körülbelül 4000 lelket számláló településen a magyarok aránya 25 százalék. Tisza Kálmán 

emléktáblája előtt tisztelegtek az egybegyűltek, valamint az első és a második világháborúban 

elesettek emlékhelyeinél is elhelyezték a kegyelet virágait. Magyarország több településéről is 

érkeztek vendégek az ünnepségre. Többek kötött Tisza Kálmán valamikori magyar 

miniszterelnök szülőfalujával, Geszttel is hosszú éveken át tartó barátságot ápol a vajdasági 

település. 

 

A 90 éves Boros Györgyöt köszöntötték 
2024. február 25. – PannonRTV 

A szabadkai művész tárlatával a 120 éves Raichle-palota is ünnepelt. Hatalmas érdeklődés 

övezte a Kortárs Galéria Boros 90 című kiállítását Szabadkán. A Raichle-palota fennállásának 

a 120. évfordulóját és Boros György grafikus, tanár 90. születésnapját ünnepelték. Boros 

György festőként, grafikusként, tervezőként és tanárként több mint hat évtizede van jelen 

Szabadka és egész térségünk kulturális és művészeti életében. Ezen évek alatt a művész és a 

Kortárs Galéria élete összefonódott. A mostani önálló jubileumi kiállítás Boros aktuális 

festészeti ciklusából és az Ex libris témájú művekből készült válogatásból jött létre. Miroslav 

Jovančić, kurátor, Kortárs Galéria: „Ez nem egy akármilyen karrier, és nem egy akármilyen 

jubileum, és ehhez illően akartunk mi is álláspontot foglalni, és ez az álláspont látható itt ma 

este. Persze, hogy így kell ünnepelni egy ilyen karriert. Így is kell ünnepelni. Hiszen évtizedek 

óta szoros kapcsolat van a mi intézményünk, a mi munkásságunk és a Boros Gyurka élete, 

hivatása között.” 

 

Könyvbemutatóval egybekötött hitismereti nap Szabadkán 
2024. február 24. – PannonRTV 

A bemutatott Hungaria Rómából című könyvet Msgr. Dr. Tóth Tamás, egyetemi magántanár 

és a Magyar Katolikus Püspöki Konferencia titkára írta. A kötet 2021-ben jelent meg a Szent 

István Társulat gondozásában. Az érdeklődők kötetlen beszélgetésen is részt vehettek a 
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szabadkai Diákotthonban, majd az Avilai Szent Teréz Székesegyházban a szentmisét is 

meghallgatták. Msgr. Dr. Tóth Tamás, egyetemi magántanár, a Magyar Katolikus Püspöki 

Konferencia titkára: „ A könyv 20 válogatott tanulmányt tartalmaz, egyháztörténeti 

munkásságomnak egyfajta összefoglalása ez. A bemutató autoritását az adja, hogy nagyon sok 

olyan tanulmány van, amely bácskai, szabadkai kötődésű. Ennek az az eredője, hogy 

egyháztörténészként is nagyon érdekel Bácska története. A Kalocsa-Kecskeméti 

Főegyházmegye papja vagyok. Ez történelmileg összetartozó vidék volt. Számomra nagyon 

nagy élmény volt és most is mindig élmény a Bácskába eljönni, a Bácskának a sokszínűségét, 

életerejét megtapasztalni. Ezért is kezdtem ezzel a témával foglalkozni. 

 

Telt házas volt a Magyar Szó idei első élőújságja Tordán 
2024. február 25. – PannonRTV 

A Magvető mezőgazdasági melléklet bemutatója alkalmával lakossági fórumot is tartottak a 

gazdáknak. A rendezvényt Lukács Attila, az Egretta Természetfotós Csoport tagja és Dobai 

János tanácselnök nyitotta meg egy fotótárlattal. A természeti örökség bemutatása mellett a 

környezetvédelem is központi eleme ennek a kiállításnak. Dobai János, tanácselnök, Torda 

HK: „Bármilyen esemény, ami itt zajlik Tordán, az mindig kellő figyelmet kap a Magyar Szó 

részéről is. Ezért úgy gondoljuk, hogy ez az együttműködés, a kölcsönös kapcsolat még nagyon 

sokáig fog tartani, hisz nagyon nagy szükség van arra, hogy az itteni lakosságot az itteni 

magyarságot a Magyar Szó rendszeresen tájékoztassa mindarról, ami itt történik.” 

                   
Bocskor Andrea: felelősségünk az ártatlan áldozatok emlékének őrzése 
2024. február 25. – Kárpátalja.ma 

Százmillióra becsülik a kommunista diktatúrák halálos áldozatainak számát 

világviszonylatban – írta Bocskor Andrea, a Fidesz európai uniós parlamenti képviselője 

február 25-én, a kommunista diktatúrák áldozatainak emléknapján. Bocskor Andrea ennek 

kapcsán hozzátette: a lelkileg és testileg megnyomorított emberek száma jóval többre tehető. 

A képviselőnő hangsúlyozta: a több tízezer, családjától elválasztott és kényszermunkatáborba 

hurcolt, koholt vádak alapján elítélt emberekre és az ellenállóként mártírhalált halt hősökre 

emlékezünk ma. Kiemelte: a kárpátaljai magyarság is megélte a kommunista rendszer 

embertelenségét. „Az elhurcolások, megfélemlítések, elítélések, megbélyegzések a legtöbb 

családot érintették. Felelősségünk az ártatlan áldozatok emlékének őrzése, és megtenni 

mindent azért, hogy ne ismétlődhessen meg a kommunista erőszakrendszer” – írta a 

képviselőnő. 

 

Orosz Olívia: „Ez egy kölcsönös tanulási folyamat” 
2024. február 25. – KISZo.net 

A Nemzetpolitikai Államtitkárság 2015 tavaszán indította el a Kárpát-medence 

szórványmagyarságát segítő Petőfi Sándor Programot, mely az egykori monarchia területére 
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terjed ki. A programba idén 36 magyar fiatal nyert felvételt. Feladatuk a Kárpát-medencei 

magyar szervezetek, egyházak, oktatási intézmények munkájának a segítése. A kezdeményezés 

célja, hogy a szórványterületeken fogyásban lévő magyarság identitását megerősítsék, s ezáltal 

hosszú távon megállítsák és visszafordítsák a magyarság számarányának csökkenését. A 

programban idén hat kárpátaljai fiatal vesz részt. A Torontáltorda Településfejlesztési 

Alapítvány 2004-ben jött létre a Vajdaságban. Elsődleges célja, hogy részt vegyen 

Torontáltorda fejlesztésében és színesebbé varázsolja az itt élő emberek életét. Teszi ezt 

beruházásokkal a gazdaság, az oktatás, a művelődés, a sport, az egészségvédelem és egyéb 

területeken. Ennek a szervezetnek a munkájába csatlakozott tavaly októberben Orosz Olívia. 

 

Munkácsy Mihály születésének 180. évfordulóját méltatták a festőművész 

szülővárosában 
2024. február 25. – Karpat.in.ua 

Munkácsy Mihály festőművész, a XIX. század magyar festészetének nemzetközileg is elismert 

mestere születésének 180. évfordulója alkalmából szervezett emlékünnepséget a Munkácsy 

Mihály Magyar Ház. A rendezvényen megjelenteket elsőként Tarpai József, a Munkácsy Mihály 

Magyar Ház igazgatója köszöntötte. „A Magyar Ház nem véletlenül viseli Munkácsy Mihály 

nevét, hiszen ő a legismertebb Munkácson született magyar. Nagyon büszkék vagyunk rá, s 

próbálunk hétről hétre tartalmas programokat szervezni a róla elnevezett kulturális 

intézményünkben” – hangsúlyozta. Az igazgató elmondta, hogy az elmúlt napokban 

ellátogattak a békéscsabai Munkácsy Mihály Múzeumba, amellyel az elmúlt években nagyon 

szoros együttműködés alakult ki. 

 

Az Idegenvezetők Világnapját méltatták a beregszászi főiskolán 
2024. február 25. – Karpat.in.ua 

Kárpátalja történelmi múltja, periférikus elhelyezkedése, nemzeti sokszínűsége, sajátos 

kulturális és természeti értékei kiváló alapjai az idegenforgalom fejlődésének. A turizmus 

fenntartható fellendüléséhez nagymértékben hozzájárul az idegenvezetés. Az Idegenvezetők 

Világszövetsége kezdeményezésére február 21-én méltatják az Idegenvezetők Világnapját. A II. 

Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola a „Rákóczi-tour” Turisztikai Információs 

Központtal közösen idén hetedik alkalommal szervezett programokat ezen jeles nap 

alkalmából. A főiskola Földtudományi és Turizmus Tanszékének 3.-dik évfolyamos hallgatói 

különleges interaktív városnézést szerveztek a beregszászi líceumok tanulói számára. A 

programra 100 iskolás jelentkezett. Az érdeklődők Beregszász történelmével és nevezetes 

épületeivel ismerkedhettek meg. 

 

Óriási sikerek Stuttgartban – olimpiai érmes a kárpátaljai étteremtulajdonos 
2024. február 25. – KISZo.net 

Olimpiai bronzérmes lett Pásztornyicki László, a szürtei Italia Snack & Pizza étterem 

tulajdonosa. Földink a 8 Régió Culinary Team tagjaként tíz társával utazott a németországi 

Stuttgartba, hogy részt vegyen a négyévente megrendezésre kerülő szakácsolimpián. 
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Felkészítője Varga Károly többszörös világ- és olimpiai bajnok mesterszakács volt. A 

szakácsolimpiát négyévente rendezik meg. Idén Pásztornyicki László is részt vehetett a 

világversenyen, melyet hosszú felkészülés előzött meg. „Körülbelül egy évvel ezelőtt már 

elkezdődött a tervezés, fejben és időben is igyekeztünk összeállítani azt a menüsort, mellyel 

részt vehettem e rangos megmérettetésen. A 8 Régió Magyar Culinary Team kötelékében 

jutottam ki, ám egyéni kategóriában indultam. Hat hónappal ezelőtt már intenzívebb 

gyakorlás, kísérletezés vette kezdetét, az utolsó két hónapban pedig szinte mindennap a 

menüsoron dolgoztam. 

 

Jubileumi illusztrációs kiállítás és galériamegnyitó Beregszászban az Irka 30. 

születésnapja alkalmából 
2024. február 24. – Karpat.in.ua, KISZo.net 

A harminc éve megjelenő Irka gyermeklapon a kárpátaljai magyarok nemzedékei nőttek fel, s 

nemcsak az előző generáció, de a mostani gyerekek is boldogan lapozzák a folyóirat 

évszakokhoz igazított számait, s ez mutatja, hogy a gyermeklap fontos megtartó erőt jelent a 

közösség számára. A jubileumi születésnapot az Irka eddig megjelent 137 lapszámának 

borítóiból és illusztrációiból összeállított kiállítással méltatta a Kárpátaljai Magyar Képző- és 

Iparművészek Révész Imre Társasága (RIT) Beregszász központjában a Na’Conxypán Galéria 

ünnepélyes megnyitóján február 22-én. Orosz Ildikó, a Rákóczi-főiskola, valamint az Irkát 

megjelentető Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség (KMPSZ) elnöke felszólalásában 

felidézte, hogy amikor 1991-ben megalakult a KMPSZ, még volt lehetőség magyarországi 

gyermeklapok előfizetésére vidékünkön is. A rendszerváltás után azonban ez megszűnt, 

eltűntek az könyvesboltok polcairól a magyar nyelvű meséskönyvek. 

 

Új tanulmánykötet jelent meg a gulág- és gupvikutatásokról 
2024. február 24. – MTI, Magyar Hírlap, Magyar nemzet, HírTV 

A kommunista diktatúrák áldozatainak emléknapja alkalmából mutatta be szombaton a Gulág- 

és Gupvikutatók Nemzetközi Társasága a "Közel 80 éve történt... - Adatok, tények történetek a 

szovjet fogságból" című kötetet, amely az Alapjogokért Központ támogatásával jelent meg. 

Pogrányi Lovas Miklós, az Alapjogokért Központ vezető kutatója a Kárpátaljai Szövetség 

budapesti székházában rendezett könyvbemutatón arra hívta fel a figyelmet, hogy a 

"Szovjetunió a múlté, de a nemzetközi baloldal polipja tovább él és fojtogatja a nyugati 

kultúrát". Úgy fogalmazott, hogy a marxizmus nem vész el, csak átalakul és képviselői 

manapság a fontosabb nemzetközi szervezetekben is jelen vannak. "Ne engedjük terjeszkedni 

a polipot, a csápokat le kell vágni" - mondta a kutató. 

 

A Kárpátaljai Református Egyházkerület megtartotta idei első zsinati ülését 
2024. február 24. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Református Egyházkerület idei első zsinati ülésére február 22-én került sor az 

egyházkerület püspöki hivatalában. A napirendi pontokról és döntésekről Zán Fábián Sándor, 

a Kárpátaljai Református Egyházkerület püspöke számolt be, olvasható a KRE honlapján. 
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https://life.karpat.in.ua/?p=179222&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=179222&lang=hu
https://www.magyarhirlap.hu/belfold/20240224-uj-tanulmanykotet-jelent-meg-a-gulag-es-gupvikutatasokrol
https://kiszo.net/2024/02/24/a-karpataljai-reformatus-egyhazkerulet-megtartotta-idei-elso-zsinati-uleset/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. február 26. 

 

 

Közölték, a 24 zsinati tagból 21 jelen volt az ülésen. Többek között a közoktatási törvénnyel, a 

bizottságok munkájával foglalkoztak. Elhangzott, az idei év a Megújulás éve. Ennek a 

tudatában próbálják az alkalmakat, rendezvényeket szervezni a gyülekezetek. Két 

egyházmegye, az ungi és a beregi, beadvánnyal fordult a zsinathoz. 

 

Ráadás a KultúrKaravántól 
2024. február 24. – KISZo.net 

„Nekem a szövegírás terápia, mert így ki tudom magamból írni a jót és a rosszat egyaránt”. A 

Kárpátaljai KultúrKaraván jobbnál jobb programokkal kedveskedik az itt élőknek, s az a jó az 

egészben, hogy mindig más és más műfajú zenészt, énekest, előadóművészt hívnak meg. A múlt 

héten a sokak által ismert és kedvelt rapper, Curtis töltött két napot vidékünkön, két helyszínen 

(Nagydobronyban és Makkosjánosiban) lépett fel, ezenkívül Kudlotyák Krisztina 

programszervező kíséretében ellátogatott a Mezőkaszonyi Középiskolába és a II. Rákóczi 

Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Szakképzési Intézetébe. 

  

A háborúban elesett katonákra emlékeztek Ungváron 
2024. február 24. – Kárpátalja.ma, Karpat.in.ua 

A 2 éve tartó orosz–ukrán háború kárpátaljai áldozataira emlékeztek február 24-én az ungvári 

Dicsőségdombon. Erről a Kárpátaljai Katonai Közigazgatás (OVA) számolt be a hivatalos 

oldalán. A háború 731. napján a megye és a város vezetése, a katonaság, a veteránok, valamint 

az elesett katonák családtagjai virágokat helyeztek el az elhunyt védők emlékművénél. 

„Köszönetet mondunk mindazoknak, akik védelmeznek. Nagy fájdalommal emlékezünk 

mindenkire, aki a legértékesebbet, az életét adta Ukrajnáért” – áll a közleményben. 

 

Megnyitják a Nagypalád–Nagyhódos határátkelőt 
2024. február 23. – KISZo.net, Kárpátalja.ma 

A kormány jóváhagyta az ukrán–magyar határon a Nagypalád–Nagyhódos ellenőrzőpont 

megnyitásáról szóló határozatot – közölte a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás első 

helyettes vezetője. Miroszlav Bileckij elmondása szerint a több mint egy éven át tartó egyeztetés 

és dokumentumelőkészítés után bővítik az Asztély–Beregsurány átkelő forgalmát is. Az üres 

kamionok mostantól súlykorlátozás nélkül átkelhetnek. Mindezt az Ukrajna és Magyarország 

közötti megállapodás teszi lehetővé, közölte Bileckij. Az ukrán kormány jóváhagyása után meg 

kell várni a szomszédos állam hivatalos megerősítését is, tette hozzá a megyevezető-helyettes. 
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https://kiszo.net/2024/02/24/raadas-a-kulturkaravantol-curtis-karpataljan/
https://karpatalja.ma/karpatalja/kozelet/a-haboruban-elesett-katonakra-emlekeztek-ungvaron-2/
https://kiszo.net/2024/02/23/megnyitjak-a-nagypalad-nagyhodos-hataratkelot/
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. február 24. – Kossuth Rádió 

 

Magyar Örökség Díjjal ismerték el a Csemadok által szervezett kassai Kazinczy Napok 

rendezvénysorozatát. A Budapesten átadott díjat olyan magyar intézményeknek, csoportoknak 

ítélik oda, amelyek tevékenységükkel hozzájárultak a magyar kultúra, a magyar társadalom 

erkölcsi, szellemi felemeléséhez. Az 55 éves múltra visszatekintő kassai Kazinczy Napok 

főszervezőjével, Duncsák Máriával a Csemadok Kassai Városi Választmányának alelnökével 

beszélgetett munkatársunk. 

 

Rendkívül értékes érmekincsre bukkantak a kolozsvári Patikamúzeum épületének 

felújításakor. A lelet 972 darab érméből áll, amelyeket két gyógyvizes kerámiapalackban 

rejtettek el. A kincs legnagyobb részét az Osztrák–Magyar Monarchiában 1868 és 1872 között 

kibocsátott ezüstpénzek teszik ki. A palackokat nagy valószínűséggel 1873-ban ásták el, mivel 

abban az évben Kolozsvár megrendítő események színtere volt. Az érmekincs a nemrég 

újranyitott múzeum egyik alagsori kiállítótermében tekinthető meg. 

 

Fennállásának 10. évfordulóját ünnepelte a köröstárkányi Serkentők férfikórus. A Fekete 

Körös völgyi szórványban nagy jelentőséggel bírnak ezek a dalárdák, hiszen közösséget 

formálnak és éltetik a hagyományokat. Az összeállításban elsőként a kórus alapítóját, Takács 

Zoltán református lelkészt halljuk. 

 

A csodás Hargitát mutatja be, azaz a székelyföldi Hargita megye természeti értékeire hívja fel 

a figyelmet Potozky László csíkszeredai természetfotós, a Polgár-Társ Alapítvány vezetője a 

Csodás Hargita címmel megjelent fotóalbumában. A 256 oldalas kiadvány tájképeket, 

madárfotókat, emlősöket, virágokat és rovarokat ábrázoló felvételeket tartalmaz. A Csodás 

Hargita album első bemutatóját a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem Csíkszeredai 

Karán tartották. 

 

Kárpát-medence 
2024. február 25. – M1 

 

Korcsolyapályák Gyergyóban – A sport és közösségépítés szinterei 

 

Gyergyóditró központjában évtizedek óta létesítenek jégpályát a korcsolyázni vágyóknak. Bíró 

András bácsi fél évszázada a jég szerelmese, az egykori kultúrház igazgató, most hetven évesen 

is örömmel tesz a közösségért, a gyerekekért önkéntes alapon. Ezt minden évben, ahogy tudtuk 

úgy csináltuk, nem vártunk sok segítséget emberektől, mert jobb volt, ketten a fiammal 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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összefogtunk csináljuk, mert meg lett az eredménye ennek a munkának, ennek a jégnek, 

dolgozunk szeretettel gyermekért, emberért, magunkért is, ez nekünk elégtétel. 

 

A hanvai Juhász István a felvidéki, azon belül a gömöri magyar kultúra egyik 

legnagyobb mecénása 

 

Tornaljától délre, a Sajó partján fekszik a ma is többségében magyarok lakta település, Hanva. 

Születése óta itt él és dolgozik Juhász István, a magyar kultúra napszámosa, a felvidéki, azon 

belül is a gömöri magyar kulturális élet egyik legnagyobb mecénása. Szülőfalujában irodalmi 

kávézót és kiállítótermet hozott létre, ahol emlékszoba őrzi a település neves szülötteinek és a 

településen egykor élt és jelenlegi alkotók emlékét. Kimeleten kezeli az Igo Aladár által készített 

alkotásokat, amelyekből állandó kiállítást hozott létre. Két évvel ezelőtt a falu szélén álló 

egykori Ebeczky-kúria felújításába kezdett, amely hamarosan a gömöri magyar kulturális élet 

központjává válhat. 

 

100. túrája felé menetel a Kárpátaljai Hazajáró Egyesület 

 

Több mint 1200 km, csaknem 100 hegycsúcs és közel 300 tag: a számok jól mutatják, mekkora 

sikere van a Kárpátaljai Hazajáró Honismereti és Turista Egyletnek. Viszont a számokon túl 

ott vannak azok az érzések, élmények és kalandok, melyeket nem lehet felbecsülni. A tagoknak 

Kárpátalja nem csupán földrajzi kifejezés, hanem az összetartozásnak, az erős gyökerekkel 

rendelkező identitásnak a megszentelt földje. A Kárpátok ölelő karjaiban érezhetik azt a 

biztonságot és megnyugvást, amelyet csak egy igazi otthon adhat. 

 

A cirkalom táncegyüttes népviseletben 

 

Ha a gazdag nyugat-bácskai néptáncokról, a bácskertesi, doroszlói, gombosi viseletkincsről, 

vagy akár az al-dunai székelyek népviseletéről van szó a Délvidéken, bizonyos, hogy Rózsa 

Jolán neve nem maradhat említés nélkül. Több mint 20 éve a topolyai Cirkalom táncegyüttes 

bűvkörébe kerülve kezdett el viseletvarrással foglalkozni, és azóta is a Kárpát-medence egyik 

legsikeresebb népi táncegyüttesének koreográfiáihoz készít fellépőruhákat. 


